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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Ciolacu: Codul fiscal e ca in Evul Mediu, cand Papa emitea bule 

• Marcel Ciolacu: Este clar ca trebuie sa venim cu o plafonare a preturilor la 

carburanti 

• Marcel Ciolacu, dupa acordul ministrilor muncii din UE privind salariul minim 

european: ”Ofera mai multa echitate sociala/ Poate fi un mecanism predictibil 

pentru mediul de afaceri” 

• Camera Deputatilor dezbate luni motiunea simpla a USR impotriva ministrului 

Educatiei / ”Cimpeanu are corigente pe linie la toate materiile din portofoliul 

Ministerului” 

• Iohannis a promulgat Legea pentru aprobarea Programului „Anghel Saligny”, 

prin care Guvernul a impartit primariilor 52 de miliarde de lei 

• Ministrul Agriculturii: ”Romania este departe de a se afla intr-o situatie de 

aparitie a unei crize alimentare/ In 2020, cel mai secetos an, agricultura Romaniei a 

reusit sa asigure necesarul de consum de grau la nivel intern si un excedent de 

doua milioane de tone” 

• Gabriela Firea: Ne pregatim sa lansam Strategia Nationala „Copii protejati, 

Romania sigura” 2022-2027. Printre obiective, reducerea cu 25% a copiilor afectati 

de saracie si sprijin pentru locuinte sociale 

• Semnal de alarma tras de zece ONG-uri: Noua propunere pentru Cloud-ul 

Guvernamental nu ofera garantii privind libertatile civile/ Problema majora 

ramane rolul foarte larg al institutiilor militarizate – SRI si STS 

• INS: Aproape 3,5 milioane de elevi si studenti, cuprinsi in sistemul educational in 

anul scolar 2021-2022 
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• Stocul modern de spatii industriale in Romania a ajuns la aproximativ 6 milioane 

de metri patrati in primul semestru (raport) 

• Sedinta comuna a parlamentarilor romani si moldoveni: Suntem ferm convinsi ca 

parcursul european si integrarea in UE constituie unica solutie viabila pentru 

viitorul Republicii Moldova 

• Presedintele Klaus Iohannis participa luni la Summitul Initiativei celor Trei Mari si 

la Forumul de Afaceri I3M de la Riga 

• Ciuca: Romania a dat dovada de solidaritate fata de refugiatii ucraineni si va 

continua sa le asigure conditii pentru integrare 

• Ministrii de externe din UE incearca sa gaseasca o solutie pentru transportarea 

cerealelor blocate in silozurile ucrainene 

• Carbunele – marea revenire. Tari din toata Europa repornesc centralele pe 

carbune si redeschid minele de lignit pentru a inlocui gazul rusesc 

• Alegeri Franta: Tabara Macron se teme de o „paralizie totala” si evoca dizolvarea 

Adunarii Nationale intr-un an 

• Londra. Mii de sindicalisti protesteaza fata de cresterea preturilor si deteriorarea 

nivelului de trai. Sustin ca, in ultimii 14 ani, salariile au tot scazut in mod real, 

pentru ca nu au putut tine pasul cu inflatia 
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• Ciolacu: Codul fiscal e ca în Evul Mediu, când Papa emitea bule 

Preşedintele Camerei Deputaţilor, Marcel Ciolacu, liderul PSD, a afirmat luni că nu se mai 

poate continua cu actualul Cod fiscal, "care funcţionează ca în Evul Mediu", prin "bule 

papale", şi a adăugat că s-a săturat 'să apară tot felul de tiriflici care îşi dau cu părerea, 

după ce au distrus România, cât de bună e cota unică". 

"Am provocat o discuţie în interiorul coaliţiei, dar şi în spaţiul public în ceea ce priveşte 

Codul fiscal, fiindcă în acest moment este o diferenţă imensă între impozitarea muncii - 

cu aproape 45% - şi impozitarea capitalului. (...) Avem un Cod fiscal cu excepţii de 64 de 

miliarde de lei - nu se mai poate continua, nu o spune doar Marcel Ciolacu, o spun toţi 

finanţiştii. Mai mult, toţi auditorii externi, care nu putem spune că sunt social-democraţi. 

De la aceste principii am pornit aceste discuţii corecte, loiale, necesare, de a veni cu ceva 

predictibil pentru primele 6 luni, pe urmă un an de zile, dar şi cu nişte cerinţe la statul 

român - de exemplu, ANAF, în maxim două săptămâni, să declanşeze procedura de 

digitalizare, astfel încât în perioadele următoare să putem veni şi să avem o discuţie 

deschisă cu toţi partenerii sociali şi în coaliţie în ceea ce priveşte impozitarea progresivă. 

Aceasta a fost baza de la care am plecat - să avem discuţiile în ceea ce priveşte Codul 

fiscal, care arată precum eram în Evul Mediu, când Papa emitea anumite bule unor 

oameni, în urma unor privilegii", a declarat Ciolacu la sediul PSD. 

El a susţinut că îşi doreşte o societate normală, justă, în care efortul este unul comun. 

"M-am săturat. S-au "rezolvat" pensiile speciale în 30 de zile, eu n-am pensie specială. 

Cred că în zona de pensii speciale - ne-a zis şi CCR-ul - trebuie venit cu o impozitare 

progresivă în funcţie de venit şi să închidem acest subiect în România. M-am săturat la 

fiecare discuţie aşezată să apară tot felul de tiriflici care vin şi îşi dau cu părerea, după ce 

au distrus România, şi să spună ce se întâmplă şi cum creionează ei "viitorul luminos" şi 

cât de bună este cota unică, care nu mai există în România - e o mutaţie cu o excepţie", 

a adăugat liderul PSD. 

Potrivit acestuia, "sunt excepţii peste excepţii", între acestea fiind jocuri şi companii 

impozitate cu 1% sau "dacă soarele răsare din Sud nu din Nord, ai 5%". 

"PSD-ul este partener la aceste discuţii. Nu dorim să facem aceste lucruri, le urăm 

succes, să vină cu variantele cele mai bune pentru România, dar eu nu pot să nu 

observ  
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că toate ţările economic dezvoltate nu au excepţii şi au un sistem de impozitare 

progresiv. (...) Sunt anumite companii prestigioase, legale, corecte, dar printr-o 

conjunctură cum este pandemia au avut nişte venituri excepţionale. Nu ar fi avut acele 

cifre de afaceri dacă n-ar fi fost pandemia sau n-ar fi fost această criză din energie sau 

din carburanţi, ele bazate pe un preş speculativ din punctul meu de vedere. Şi aşteptăm 

de la ministrul Energiei toate aceste explicaţii. (...) Statul a cheltuit imens ca să combată 

pandemia, câteodată eficient, câteodată ineficient, este normal ca şi noi să solicităm pe 

o perioadă limitată de timp un efort din partea acestor companii - nu este nimic 

incorect, nici injust, dimpotrivă, este un element corect în orice stat", a explicat 

preşedintele Camerei. 

Întrebat dacă afirmaţiile sale sunt pentru partenerii liberali, Ciolacu a spus: "Nu, eu am 

vrut să fiu foarte bine înţeles ce doresc eu şi PSD". 

"Eu vreau în continuare să ne aşezăm la masă, să luăm deciziile cele mai corecte, pe baza 

cifrelor, să intervenim unde sunt speculaţii, cum este acum zona de carburanţi. Este 

evident că trebuie venită cu o plafonare clară a preţului în limite şi să aibă toate 

companiile o marjă de profit. Dar nu se poate să rămânem şi să avem reacţie - cum are 

Consiliul Concurenţei - după 5 ani sau 3 ani de zile. Ori suntem nişte oameni 

responsabili politic, şi ne-am implicat în acest act de guvernare ca să facem viaţa 

oamenilor mai bună şi să intervenim într-un moment de criză, ori nu putem construi 

nimic şi cu asta basta!", a subliniat liderul PSD. 

În context, el i-a invitat pe toţi partenerii de coaliţie la discuţii. 

"Invit pe toţi partenerii - nu sunt numai PSD şi PNL în această coaliţie, este şi UDMR-ul, 

sunt şi minorităţile -, să ne aşezăm la masă cu specialiştii, cu ministrul Finanţelor, este 

timp, stăm o săptămână dacă este nevoie 12 ore pe zi şi închidem şi ieşim cu ceva - ce 

facem pe termen scurt, ce facem pe termen mediu şi cum va arăta România în viitor. Eu 

nu sunt pompier de serviciu. Am fost "pompier" după două guvernări de dreapta 

dezastruoase. Eu vreau o coaliţie responsabilă şi aşezată. Domnul ministru al Finanţelor 

are deja o propunere pe care să o facem în coaliţie. (...) Sunt ferm convins că nu vorbim 

de ruperea coaliţiei, că trebuie să fim mai atenţi la anumite declaraţii şi să ne aşezăm la 

masă şi să venim cu cele mai bune soluţii", a mai afirmat Ciolacu. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Marcel Ciolacu: Este clar că trebuie să venim cu o plafonare a 

prețurilor la carburanți 

Președintele PSD Marcel Ciolacu a declarat, luni, că Guvernul trebuie să vină cu o 

plafonare a prețurilor la carburanți, deoarece există „speculanți” în această piață. 

Declarațiile sale vin în contextul în care în acest weekend au avut loc proteste la 

benzinării, șoferii cerând plafonarea prețurilor, pe modelul din Ungaria. 

„Sunt anumite companii prestigioase, corecte care, într-o conjunctură cum a fost 

pandemia, au avut niște venituri excepționale… Sau cum a fost această criză din energie, 

la carburanți. Unele dintre ele sunt bazate pe un preț speculativ. Aștept de la ministerul 

Energiei explicații. Dacă cetățenii au dus greul în această perioadă și tu ai făcut venituri 

excepționale este normal ca pe o perioadă limitată… Statul a cheltuit imens să combată 

pandemia, câteodată eficient, câteodată neeficient. Un efort din partea acestor companii 

nu este nici incorect, nici injust, este un element corect în orice stat. Eu vreau să ne 

așezăm la masă să luăm deciziile cât mai corecte, unde sunt speculanți, precum pe zona 

de carburanți. Este clar că trebuie să venim cu o plafonare. Părerea mea că trebuie 

plafonat prețul și cu o marjă de profit”, a declarat luni liderul social-democraților, la 

sediul PSD. 

Surse din PSD au precizat pentru Economedia că intenția PSD este de a plafona adaosul 

pe lanț, în prezent de 37%, în care nu sunt incluse profit, transport, asigurări. Potrivit 

acestora, PSD intenționează să lase o marjă de profit, de 5-10% de exemplu, pentru a 

aduce benzina înapoi la 7 lei, pe un termen limitat.  

El a mai precizat că excepțiile din Codul Fiscal se ridică la 64 miliarde lei. 

„Nu se mai poate continua așa, o spun toți finanțiștii, toți auditorii externi, despre care 

nu putem spune că sunt social-democrați. În cepriește Codul Fiscal din punctul meu de 

vedere arată precum eram în Evul Mediul. Sunt excepții peste excepții, jocuri de noroc 

impozitate cu 1%, companii impozitate cu 1%, alte companii cu un angajat impozitate cu 

1%, altele fără angajat cu 3%, dacă soarele răsare din sud nu din nord cu 5%. Nu se 

poate continua cu așa ceva. Eu nu pot să observ că toate țările economice dezvoltate nu 

au excepții, ci au un sistem de impozite progresivă.  
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Avem excepții de exemplu pentru zona de construcții. Excepția era ca de la salariul 

minim să ajungi la 3.000 lei ca oamenii să nu mai plece din țară, să rămână în România. 

Ne-am trezit că aceste excepții sunt doar până la 30.000 lei”, a mai spus Ciolacu. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Marcel Ciolacu, după acordul miniștrilor muncii din UE privind 

salariul minim european: ”Oferă mai multă echitate socială/ Poate fi un 

mecanism predictibil pentru mediul de afaceri” 

Marcel Ciolacu a salutat, vineri, faptul că miniştrii Muncii din Uniunea Europeană s-au 

pus de acord asupra propunerii de Directivă privind instituirea salariului minim 

european. „Salariul minim european poate însemna şi un mecanism predictibil pentru 

mediul de afaceri. Este un instrument care va oferi mai multă echitate socială şi va 

proteja mai bine interesele a milioane de salariaţi”, a mai spus preşedintele PSd 

„Salut faptul că miniştrii Muncii din Uniunea Europeană s-au pus de acord asupra 

propunerii de Directivă privind instituirea salariului minim european. Este un proiect pe 

care PSD l-a susţinut constant în ultimii ani, iar toate iniţiativele noastre de creştere a 

salariului minim din România au avut în vedere inclusiv încadrarea în acest traseu 

european. Sunt convins că adoptarea unui salariu minim la nivelul întregului continent 

reprezintă un beneficiu in special pentru salariaţii din mediul privat românesc. Avem 

aproximativ 1,6 milioane de angajaţi cu acest nivel de salarizare în România, ale căror 

câştiguri trebuie să alinieze în viitor cu cele ale muncitorilor din Spania, Italia sau Franţa”, 

a scris Marcel Ciolacu, vineri pe Facebook. 

Ciolacu a adăugat că „salariul minim european poate însemna şi un mecanism predictibil 

pentru mediul de afaceri. Este un instrument care va oferi mai multă echitate socială şi 

va proteja mai bine interesele a milioane de salariaţi”. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Camera Deputaţilor dezbate luni moţiunea simplă a USR împotriva 

ministrului Educaţiei / ”Cîmpeanu are corigenţe pe linie la toate 

materiile din portofoliul Ministerului” 

Camera Deputaţilor dezbate, luni, moţiunea simplă depusă de USR împotriva ministrului 

Educaţiei, Sorin Cîmpeanu, urmând ca votul final să fie dat în şedinţa de miercuri, 

informează Agerpres. 

Moţiunea simplă este intitulată „Ministru. Dezastru. Educaţie fără viitor” şi a fost semnată 

de 52 de deputaţi USR. 

Deputaţii USR au susţinut, în moţiune, că Sorin Cîmpeanu este singurul responsabil de 

„dezastrul învăţământului din România”. 

„Sfârşitul de an şcolar este, pentru toţi cei implicaţi în învăţământ, momentul în care 

tragem linie în catalog. A venit clipa unui bilanţ serios pentru au sector care are acelaşi 

om la cârmă începând din decembrie 2020. Ministerul Educaţiei a fost condus 

neperturbat de Sorin Mihai Cîmpeanu. De aceea, domnia sa este singurul responsabil 

pentru dezastrul în care se afundă învăţământul din România. Nimic nu ne poate şterge 

din minte momentul în care, cu o indiferenţă asumată, Sorin Cîmpeanu declara public că 

învăţământul românesc a ajuns la ‘un minim istoric'”, se arată în moţiunea simplă. 

Deputaţii USR susțin că Sorin Cîmpeanu „are corigenţe pe linie la toate materiile din 

portofoliul Ministerului”. 

„Aşa cum ştie toată lumea care a trecut prin şcoală, la trei corigenţe rămâi repetent. 

Ministrul Cîmpeanu nu are o corigenţă, nu are nici trei. Are corigenţe pe linie la toate 

materiile din portofoliul Ministerului Educaţiei. Cu toate acestea, corigentul Cîmpeanu 

nu se teme că va fi repetent sau – cine ştie – exmatriculat. De ce? Pentru că, aşa cum s-ar 

spune în şcoală, are pile la director”, se mai menţionează în text. 

În moţiune se arată că ministrul este corigent la alocarea bugetară, bugetul Educaţiei 

fiind la un minim istoric. 

USR susţine că, în 2022, bugetul Educaţiei este 2,28% din PIB, aproape jumătate cât a 

promis Cîmpeanu în noiembrie 2021. 
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„Pentru că nu se poate face şcoală în România cu banii ăştia, tot ce face Cîmpeanu este 

să bage adânc mâna în buzunarele părinţilor şi ale cadrelor didactice. Cîmpeanu este cel 

responsabil pentru menţinerea educaţiei în zona de subfinanţare conică, pentru că 

părinţii completează necesarul şcolii cu contribuţii din fondul clasei, iar învăţătorii şi 

profesorii cumpără deseori materiale didactice pe banii lor, şi aşa puţini”, se mai 

precizează în document. 

USR adresează, în moţiune, un apel către parlamentari ca, „transpartinic”, să participe la 

„construcţia unui sistem de învăţământ cu adevărat modern, cu şcoli în care elevii şi 

profesorii să vină cu plăcere”. 

De asemenea, USR solicită Guvernului să ia măsuri reparatorii urgente şi anume: 

refacerea metodologiei de finanţare în aşa fel încât banii europeni să ajungă cu adevărat 

la comunităţile marginalizate, regândirea programului anunţat „Masă sănătoasă în şcoli” 

în aşa fel încât de masa caldă să beneficieze toţi preşcolarii şi elevii, nu doar cei de 

gimnaziu, mai cu seamă cei din şcolile din comunităţile defavorizate. 

USR mai cere realizarea unor norme metodologice care să facă transportul elevilor între 

localitatea de domiciliu şi cea în care sunt şcolarizaţi cu adevărat gratuit, precum şi 

realizarea planurilor-cadru, care au ajuns să aibă vârste istorice, pe baze adaptate 

realităţii din 2022. 

Totodată, grupul deputaţilor USR solicită, în moţiune, demiterea imediată a ministrului 

Educaţiei Sorin Cîmpeanu, susţinând că acesta este „cel care poartă responsabilitatea 

pentru dezastrul în care se afundă învăţământul din România”. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Iohannis a promulgat Legea pentru aprobarea Programului „Anghel 

Saligny”, prin care Guvernul a împărțit primăriilor 52 de miliarde de lei 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, vineri, legea privind Ordonanţa de Urgenţă a 

Guvernului nr. 95/2021 pentru aprobarea Programului naţional de investiţii „Anghel 

Saligny”, relatează Agerpres. 
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Actul normativ are ca obiect de reglementare crearea unui cadru legislativ care să 

permită unităţilor administrativ-teritoriale promovarea obiectivelor de investiţii, în 

domeniile eligibile, astfel încât să se poată asigura accesul la servicii esenţiale a întregii 

populaţii, creşterea calităţii vieţii şi evitarea riscului de depopulare în comunităţile 

subdezvoltate. 

Potrivit notei de fundamentare, programul se integrează în eforturile concertate ale 

statului prin instituţiile care gestionează fonduri naţionale şi europene, în vederea 

atingerii ţintelor de conformare la directivele europene în domeniul mediului şi apelor. 

Potrivit unui amendament adoptat de Camera Deputaţilor la această lege, în cadrul 

programului se pot realiza obiective de investiţii care constau în realizarea de construcţii 

noi sau de lucrări de construire, reconstruire, consolidare, reparaţie, modernizare, 

modificare, extindere, reabilitare, după caz, schimbare de destinaţie, protejare, 

restaurare, conservare la construcţii existente şi care se încadrează în cel puţin una dintre 

următoarele categorii de investiţii: sisteme de canalizare şi staţii de epurare a apelor 

uzate, inclusiv canalizare pluvială şi sisteme de captare a apelor pluviale şi în unităţile 

administrativ-teritoriale cu o populaţie de sub 2.000 de locuitori. 

La începutul lunii mai a acestui an, Ministerul Dezvoltării a anunțat modul de alocare a 

celor 52,5 miliarde de lei din programul de investiții Anghel Saligny, finanțat exclusiv din 

fonduri de la buget. 

Astfel, din cele 52,5 de miliarde de lei, 30 de miliarde lei merg la proiecte de drumuri și 

poduri, iar 22,5 de miliarde lei – la proiecte de apă și canalizare. Media alocării e de 1,25 

miliarde de lei pe județ. 

Citește și DOCUMENT Cum a împărțit guvernul cele 52 de miliarde de lei din programul 

Anghel Saligny: Suceava ia cei mai mulți bani, București și Ilfov – codașe 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Ministrul Agriculturii: ”România este departe de a se afla într-o 

situaţie de apariţie a unei crize alimentare/ În 2020, cel mai secetos an, 

agricultura României a reuşit să asigure necesarul de consum de grâu 

la nivel intern şi un excedent de două milioane de tone” 

Ministrul Agriculturii, Adrian Chesnoiu, a afirmat că România este departe de a se afla 

într-o situaţie de apariţie a unei crize alimentare, precizând că în 2020, cel mai secetos 

an din ultimii 20 de ani, agricultura României a reuşit să asigure necesarul de consum de 

grâu la nivel intern, dar şi un excedent de două milioane de tone. 

Adrian Chesnoiu a fost prezent, vineri, la evenimentul dedicat Zilei Mondiale pentru 

Combaterea Deşertificării şi Secetei, organizat de Administraţia Naţională de 

Meteorologie. 

“Anul 2020 probabil a fost cel mai secetos an din ultimii 20 de ani. Am avut o suprafaţă 

de aproape un milion de hectare de teren arabil calamitate sau cu o productivitate 

extrem de redusă din cauza secetei. Dar cu toate acestea agricultura României a reuşit 

să asigure necesarul de consum de grâu la nivel intern şi să realizeze chiar un excedent 

de aproximativ două milioane de tone pentru că necesarul nostru de consum intern este 

situat undeva la 4,5 milioane tone de grâu anual, iar producţia realizată în 2020 a fost de 

6,5 milioane de tone. Deci, iată că şi în cel mai rău an din punct de vedere climateric, 

fermierii români au reuşit să asigure necesarul de grâu pentru consumul intern şi să 

realizeze şi un excedent pentru export”, a declarat Adrian Chesnoiu. 

El a precizat că România are un nivel de producţie stabil la principalele cereale de 

toamnă. 

“Lucrul acesta ne dă, cred eu, liniştea necesară de a înţelege că România este departe de 

a se afla într-o situaţie de apariţie a unei crize alimentare. Desigur este important ca 

întotdeauna să ne asigurăm stabilitatea, să fim siguri că nivelul producţiei este unul 

stabil şi pot să vă asigur că şi anul acesta avem un nivel de producţie stabil la 

principalele cereale de toamnă. Acum sigur e important ca până la finalul anului agricol 

să avem cantităţi de precipitaţii să avem o situaţie climaterică care să fie îngăduitoare cu 

fermierii noştri şi să nu ne trezim cu fenomene extreme sau accentuate climaterice care 

să pună în risc această activitate agricolă”, a explicat ministrul Agriculturii. 

(Sursa: g4media.ro)  
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• Gabriela Firea: Ne pregătim să lansăm Strategia Naţională „Copii 

protejaţi, România sigură” 2022-2027. Printre obiective, reducerea cu 

25% a copiilor afectați de sărăcie și sprijin pentru locuințe sociale 

Ministrul Familiei, Gabriela Firea, anunţă că instituţia pe care o conduce se pregăteşte să 

lanseze Strategia Naţională pentru Protecţia şi Promovarea Drepturilor Copilului „Copii 

protejaţi, România sigură” 2022-2027, care, potrivit acesteia, apare în condiţiile în care 

există în continuare în România un număr mare de copii care se confruntă cu sărăcia şi 

excluziunea socială, relatează News.ro. 

„1 din 3 copii trăieşte în condiţii pe care mulţi dintre noi nici nu ni le imaginăm. Ne 

pregătim să lansăm unul dinte cele mai importante documente pe care ni le-am asumat 

la Ministerul Familiei, Tineretului şi Egalităţii de Şanse – Strategia Naţională pentru 

Protecţia şi Promovarea Drepturilor Copilului „Copii protejaţi, România sigură” 2022-

2027. E important în primul rând pentru că ne luăm angajamente majore, pentru 

următorii cinci ani, în faţa celor 3,6 milioane de copii din România. Este vorba despre 

măsuri şi direcţii de acţiune ţintite mai ales spre comunităţile vulnerabile, unde copiii n-

au niciun viitor şi trebuie să le dăm şansa la unul!”, spune ministrul Familiei. 

Potrivit Gabrielei Firea, Strategia Naţională, care aşteaptă acum ultimele avize, apare în 

contextul dificil în care, în ciuda unor progrese evidente înregistrate în ultimii ani, există 

în continuare în România un număr mare de copii care se confruntă cu sărăcia şi 

excluziunea socială. „Suntem peste media ţărilor europene, cu un procent care nu ne 

face cinste: 36%, conform datelor EUROSTAT raportate la nivelul anului 2020”. 

„Vrem soluţii pentru aceşti copii, soluţii care să vizeze toate domeniile, de la educaţie, 

sănătate şi asistenţă socială, până la promovarea unei justiţii prietenoase pentru copii, 

ceea ce înseamnă un sistem de proceduri penale, civile şi administrative care să nu-i 

inhibe sau să nu-i intimideze şi, în acelaşi timp, să garanteze respectarea tuturor 

drepturilor lor. De asemenea, insistăm pentru încurajarea participării copiilor la 

procesele decizionale care îi privesc”, spune Firea. 

Ea arată că „avem în faţă un document ambiţios şi va fi nevoie de toată determinarea şi 

voinţa – inclusiv politică! – pentru a atinge ţintele pe care ni le-am propus”. 
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„De exemplu, reducerea cu 25% a numărului copiilor afectaţi de sărăcie şi excluziune 

socială, sprijin cu prioritate pentru copiii în dificultate şi familiile acestora pentru a 

beneficia de locuinţe sociale, inclusiv sub forma suportării costurilor pentru chirie sau 

creşterea ratei de cuprindere în educaţia timpurie la cel puţin 25 % pentru copiii de până 

la 3 ani şi de cel puţin 95% pentru cei între 4 şi 6 ani”, spune ministrul. 

Pentru măsurile care urmează să fie implementate, finanţarea va fi asigurată din fonduri 

europene, inclusiv cele asumate prin PNRR sau din resurse externe oferite de diferite 

organizaţii din domeniul protecţiei copiilor, precum şi din bugetele instituţiilor 

responsabile. 

Procesul de elaborare a Strategiei „Copii protejaţi, România sigură” a fost coordonat de 

Autoritatea Naţională pentru Protecţia Drepturilor Copilului şi Adopţie şi a presupus o 

amplă consultare a ministerelor cu atribuţii în domeniul protecţiei drepturilor copilului, a 

organizaţiilor neguvernamentale, a structurilor reprezentative ale copiilor şi a altor 

parteneri internaţionali. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Semnal de alarmă tras de zece ONG-uri: Noua propunere pentru 

Cloud-ul Guvernamental nu oferă garanții privind libertățile civile/ 

Problema majoră rămâne rolul foarte larg al instituțiilor militarizate – 

SRI și STS 

Zece ONG-uri trag un semnal de alarmă privind noua propunere pentru Cloud-ul 

Guvernamental. Semnatarii spun că această propunere nu oferă garanții privind 

libertățile civile și că problema majoră rămâne rolul foarte larg al instituțiilor militarizate 

– SRI și STS. 

Scrisoarea integrală a ONG-urilor privind propunerea pentru Cloud-ul Guvernamental: 

Având în vedere dezbaterea publică organizată de Ministerul Cercetării, Inovării și 

Digitalizării pe marginea proiectului de act normativ, actualizat, privind unele măsuri 

pentru sistemul de guvernanță al Cloud-ului Guvernamental, facem următoarele 

precizări:  
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Amintim că societatea civilă a atenționat și la versiunea anterioară a proiectului de act 

normativ că acesta nu oferă garanții cu privire la libertățile civile, atât prin modul de 

legiferare (Ordonanță de Urgență), cât și prin conținutul său. Problemele semnalate au 

fost ignorate și ne aflăm acum în aceeași situație. 

Guvernul continuă să prefere Ordonanța de Urgență, în detrimentul legiferării normale, 

prin Parlament. Prima versiune a acestui act normativ a fost publicată în februarie. După 

patru luni, este ridicolă pretenția Guvernului că este vorba de o urgență ce nu suferă 

amânare, pentru a justifica ordonanța de urgență. Poate mai grav, Guvernul ignoră 

impactul asupra drepturilor fundamentale, iar atunci când acestea sunt afectate, nu este 

permisă legiferarea pe cale extraordinară. 

Este simptomatic că instrumentul de prezentare al proiectului de act normativ (Nota de 

fundamentare) nu include secțiunea dedicată analizei impactului asupra drepturilor 

omului, care este obligatorie conform prevederilor Legii nr. 24/2000 privind normele de 

tehnică legislativă. Chiar Guvernul Ciucă, prin Hotărârea nr. 443/2022, din 30 martie, a 

actualizat forma obligatorie a instrumentului de prezentare, făcând mai vizibilă secțiunea 

privind drepturile omului. MCID a ales să ignore această hotărâre de guvern, cu toate că 

din text rezultă în mod evident că proiectul are un impact asupra vieții private. 

În ce privește conținutul proiectului de act normativ supus dezbaterii publice, problema 

majoră rămâne rolul foarte larg al instituțiilor militarizate – SRI și STS – în dezvoltarea și 

administrarea sistemului de Cloud Guvernamental, inclusiv cu rol de operator asociat 

pentru toate datele și toate activitățile de prelucrare. 

Putem vorbi chiar de o înrăutățire a situației, pentru că, în noua propunere, Serviciul de 

Telecomunicații Speciale (STS) și Serviciul Român de Informații (SRI) devin actori de 

egală importanță decizională din punct de vedere al prelucrării tuturor datelor personale 

cu MCID și Autoritatea pentru Digitalizarea României (ADR), cele două instituții civile 

responsabile cu realizarea și administrarea sistemului. 

Mai mult, SRI are un rol sporit în domeniul securității cibernetice, devenind unicul (!) 

furnizor de securitate cibernetica a Cloud-ului guvernamental, dar și al”instituțiilor 

găzduite”, ceea ce în practică înseamnă că SRI  primește cheile de acces la toate  datele 

din cloud ale cetățenilor. Nu putem să nu asociem aceste prevederi cu cele din 

proiectele privind Legile Securității, publicate de G4Media.ro și puternic criticate 

de societatea civilă pentru că descriu o militarizare accentuată a statului.  
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Prin propunerea de lege de organizare, scrisă, după cum am aflat din mass-media, tot 

de SRI, instituția ar putea primi și dreptul de acces, mai exact autorizarea „să acceseze şi 

să utilizeze informaţiile din baze de date ale altor autorităţi şi instituţii”. 

Amintim că obligația legală unică a SRI, conform art. 2 din Legea nr. 14/1992 este de a 

desfășura “activități pentru culegerea, verificarea și valorificarea informațiilor (…)”. Practic 

SRI nu poate garanta nici respectarea principiilor prelucrării datelor personale (în special 

folosirea datelor exclusiv în scopul furnizării serviciilor din cloud) și nici îndeplinirea 

obligației de securitate a datelor (nici ca operator, nici ca împuternicit), pentru că 

obligația sa legală din Legea nr. 14/1992 este contrară celor din Regulamentul UE 

679/2016 GDPR (în special articolele 5, 6 și 32). Și noua propunere neoficială pornește 

de la aceleași principii, colectarea de informații fiind principala atribuție. 

Mai mult, și jurisprudența Curții Constituționale a României este constantă în acest 

domeniu, chiar anterior intrării în vigoare a GDPR, o argumentație similară fiind inclusă 

în Decizia nr. 17/2015 a CCR cu privire la altă structură din cadrul SRI care ar fi trebuit să 

joace un rol relativ  similar cu cel pe care SRI urmează să îl joace acum în implementarea 

Cloud-ului guvernamental, dar care nu poate oferi garanțiile minime necesare pentru 

respectarea dreptului la viață privată: 

“Or, în condiţiile în care Centrul Naţional de Securitate Cibernetică constituie o structură 

militară, în cadrul unui serviciu de informaţii, subordonată ierarhic conducerii acestei 

instituţii, deci sub un control direct militar-administrativ, apare cu evidenţă că o atare 

entitate nu îndeplineşte condiţiile cu privire la garanţiile necesare respectării drepturilor 

fundamentale referitoare la viaţă intimă, familială şi privată şi la secretul 

corespondenţei.” 

Soluția corectă conform GDPR – care ar trebui discutată cu autoritatea competentă în 

domeniu – ANSPDCP – este în primul rând realizarea unei analize de impact asupra 

datelor personale (DPIA) – obligatorie conform art. 35 GDPR înainte de adoptarea 

soluției legislative, care trebuie să analizeze și aspectele legate de rolul corect al fiecărei 

instituții implicate. 

Nici protestele societății, nici deciziile Curții Constituționale nu par a împiedica instituțiile 

de forță să încerce permanent să își mărească nejustificat domeniul de competențe, 

adică puterea.  
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Singura “concesie” făcută de inițiatorii proiectului este un simulacru de control 

parlamentar. Teoretic, parlamentarii din comisiile TIC ar urma să realizeze un raport 

anual, citit în plenul Parlamentului. Dar operatorii cloud-ului nu sunt în niciun fel obligați 

să raporteze către Parlament, iar un eventual raport critic nu are niciun fel de consecințe. 

Iar obiectivul de respectare a “drepturilor constituționale la viață intimă, familială și 

privată, libertatea de exprimare și secretul corespondenței” este imposibil de atins în 

lipsa unor mecanisme reale de control. Nici măcar nu ar exista un vot, ci doar o lectură. 

Am întâlnit această pseudo-soluție și în proiectele de Legi ale Securității amintite 

anterior. 

Nu putem să nu observăm și că proiectul de act normativ prevede că numeroase 

aspecte critice vor fi reglementate prin Hotărâre de Guvern sau prin Ordin al șefilor 

instituțiilor implicate. Acest mod de reglementare are un efect pervers, pentru că, așa 

cum a decis Curtea Constituțională, consecințele penale ale unui abuz în serviciu pot fi 

declanșate doar de încălcarea prevederilor legilor, nu și pe cele ale normelor de rang 

inferior (hotărâre, ordin). Din nou, observăm corelarea cu Legile Securității, în sensul 

unui sistem care oferă impunitate structurilor militarizate. 

Încă o dată, amintim politicienilor din coaliția de guvernare că, într-o democrație 

liberală, problemele civile nu se rezolvă „cu armata” (incluzând aici și celelalte structuri 

militarizate). Nu ne dorim ca sub atenta cârmuire a conducerii de partid și de stat să ne 

îndreptăm către Republica Militară România. 

Solicităm încă o dată partidelor aflate la guvernare să găsească soluții care nu implică 

extinderea puterilor structurilor militarizate, soluții care întăresc și nu duc în ridicol 

controlul civil parlamentar, soluții care garantează în mod real drepturile fundamentale 

și libertățile civile. 

Semnatari: 

Asociația pentru Tehnologie și Internet 

Centrul pentru Inovare Publică 

CeRe: Centrul de Resurse pentru participare publică 

Fundația TERRA Mileniul III 

Centrul pentru Studiul Democrației 
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Átlátszó Erdély/Transilvania Transparentă 

Funky Citizens 

Asociația CIVICA 

ActiveWatch 

APADOR-CH 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• INS: Aproape 3,5 milioane de elevi şi studenţi, cuprinşi în sistemul 

educaţional în anul şcolar 2021-2022 

Sistemul naţional de educaţie înregistra, în anul şcolar 2021 - 2022, un număr de 

aproape 3,5 milioane de elevi şi studenţi, în creştere cu 1.200 faţă de intervalul din anul 

anterior, în timp ce personalul didactic însuma 237.900 de persoane, arată datele 

publicate, luni, de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

 

Potrivit sursei citate, în anul şcolar/universitar 2021-2022, aproape jumătate din 

populaţia şcolară s-a regăsit în învăţământul primar şi gimnazial (46,1%), iar circa o 

treime în învăţământul liceal şi cel antepreşcolar şi preşcolar (17,1%, respectiv 15,4%). 
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Din totalul populaţiei şcolare cuprinsă în sistemul de educaţie, de 3.495.800 de elevi şi 

studenţi, peste jumătate (50,3%) au fost de sex feminin şi 72,8% au studiat în mediul 

urban. Comparativ cu anul şcolar/universitar precedent, învăţământul primar şi 

gimnazial, precum şi învăţământul antepreşcolar şi preşcolar sunt nivelurile care au 

înregistrat creşteri ale populaţiei şcolare (+20.500 de elevi, respectiv +17.000 de copii). 

 

De asemenea, în învăţământul postliceal au fost înscrişi 89.500 de elevi, acest nivel 

educaţional fiind cel mai puţin reprezentat în totalul populaţiei şcolare (2,6%). 

 

Datele INS relevă faptul că învăţământul liceal (-22,800 de elevi), învăţământul superior 

(-6.500 de studenţi), precum şi învăţământul profesional (-4.700 de elevi) au cunoscut 

cele mai accentuate diminuări ale numărului de elevi/studenţi înscrişi în anul şcolar 2021 

- 2022 faţă de cel anterior. 

 

În perioada analizată, populaţia şcolară a fost cuprinsă cu preponderenţă (94,5%) în 

unităţile şcolare publice. 

 

Pe niveluri educaţionale, cea mai semnificativă pondere a elevilor înscrişi în unităţile din 

învăţământul privat s-a regăsit în învăţământul postliceal (49,5%). 

 

Totodată, gradul de cuprindere în învăţământ al elevilor din grupa de vârstă 6-10 ani a 

înregistrat cel mai ridicat procent (89%), comparativ cu cel al celorlalte grupe de vârstă. 

 

În anul universitar 2021-2022 au fost înscrişi în învăţământul superior 554.000 de 

studenţi, din care 55,5% au fost studente. În acest sens, cele mai atractive specializări 

(conform clasificării ISCED-F) din învăţământul superior au fost cele din grupa afaceri, 

administraţie şi drept (24,6% din totalul studenţilor), respectiv inginerie, prelucrare şi 

construcţii (19,4%). 

 

Conform statisticii oficiale, unităţile/instituţiile de învăţământ care au funcţionat în anul 

şcolar/universitar 2021-2022 au aparţinut, în principal, nivelurilor de educaţie primar şi 

gimnazial (57,0%), liceal (20,8%), respectiv antepreşcolar şi preşcolar (17,4%). 
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În profil teritorial, populaţia şcolară a înregistrat cele mai ridicate valori în regiunile 

Nord-Est (598.400 de persoane), respectiv Bucureşti-Ilfov (532.700 de persoane). 

Distribuţia populaţiei şcolare pe regiuni de dezvoltare şi niveluri educaţionale faţă de 

totalul fiecărei regiuni arată că ponderea cea mai ridicată s-a înregistrat în învăţământul 

primar şi gimnazial din regiunea Sud-Muntenia (54,7%). La polul opus, cele mai scăzute 

ponderi s-au înregistrat în învăţământul postliceal din regiunile Centru şi Bucureşti-Ilfov 

(câte 1,9%, fiecare). 

 

În acelaşi timp, învăţământul superior ponderea numărului de studenţi înscrişi faţă de 

totalul fiecărei regiuni a fost preponderentă în regiunea Bucureşti-Ilfov (33,1%). 

 

Pe categoria cadrelor didactice, în anul şcolar/universitar 2021-2022, numărul de 

persoane încadrate a însumat 237.900 de persoane. Astfel, raportul mediu dintre 

populaţia şcolară şi numărul cadrelor didactice a fost de 15 elevi/studenţi la un cadru 

didactic. 

 

Ponderea personalului didactic de sex feminin era majoritară, atât la nivelul sistemului 

educaţional preuniversitar (82,4%), cât şi pe nivelurile de educaţie: antepreşcolar şi 

preşcolar (99,7%), primar şi gimnazial (81,5%), postliceal (79,1%), liceal (72,7%) şi 

profesional (66,9%). 

 

În ceea ce priveşte absolvenţii înregistraţi în anul şcolar/universitar 2020-2021, datele 

oficiale relevă că au absolvit 476.600 de elevi şi studenţi aparţinând nivelurilor 

educaţionale: gimnazial, liceal, profesional, postliceal, respectiv superior (licenţă, master 

şi doctorat, cursuri postuniversitare şi programe postdoctorale de cercetare avansată). 

Preponderente au fost absolventele, în număr de 251.100, reprezentând 52,7% din total. 

Majoritatea absolvenţilor (85,1%) a finalizat un nivel educaţional în mediul urban, restul 

în mediul rural. 
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Foto: (c) insse.ro 

La sfârşitul anului şcolar 2020-2021, au absolvit învăţământul gimnazial 143.000 de elevi, 

cei mai mulţi dintre aceştia înregistrându-se în regiunea Nord-Est (19,4%). Ponderea 

băieţilor (52,3%) o devansează pe cea a fetelor, cu 4,6 puncte procentuale. În mediul 

urban, absolvenţii de gimnaziu au reprezentat 59,5% din totalul absolvenţilor din acest 

nivel. În profil teritorial, regiunile Nord-Est şi Sud-Muntenia au înregistrat ponderi mai 

mari ale absolvenţilor din mediul rural (52,6%, respectiv 52,1%). 

 

În învăţământul liceal, la sfârşitul anului şcolar 2020-2021 au absolvit 144.200 de elevi, 

mai puţin cu 2,6% comparativ cu anul şcolar anterior. Majoritatea absolvenţilor de liceu 

au urmat cursurile învăţământului cu frecvenţă (87,3%). 

 

Situaţia absolvenţilor din învăţământul liceal a evidenţiat că circa jumătate au frecventat 

cursurile filierei teoretice (52,7% din totalul absolvenţilor), 38,7% pe cele din filiera 

tehnologică, iar 8,6% au urmat cursurile liceelor din filiera vocaţională. 

 

În cursul anului şcolar 2021 - 2022, la examenul de Bacalaureat s-au prezentat 134.800 

de absolvenţi, din care 117.100 proveniţi din promoţia anului 2021, echivalentul a 86,9% 

din total. Pe acest fond, au fost declarate admise 97.100 de persoane (72%), din care 

91.100 de persoane (77,8%) din promoţia anului 2021.  

 

https://insse.ro/cms/sites/default/files/com_presa/com_pdf/sistemul_educational_2022_r.pdf
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Pe de altă parte, învăţământul profesional a fost absolvit de 24.700 de elevi, din care 

97,2% au urmat cursurile unităţilor de învăţământ aparţinând sectorului public. În 

învăţământul postliceal au absolvit 33.200 de elevi, din care 58,8% au urmat cursurile 

unităţilor de învăţământ aparţinând sectorului public. 

 

În plus, în învăţământul superior, numărul absolvenţilor cu diplomă a fost 131.500 de 

studenţi, dintre care studentele au reprezentat 59,3% din numărul total al absolvenţilor 

cu diplomă. Absolvenţii cu diplomă ai învăţământului superior au provenit cu 

preponderenţă din facultăţile cu profil afaceri, administraţie şi drept (26,9%), inginerie, 

prelucrare şi construcţii (17,7%), respectiv sănătate şi asistenţă socială (11,2%). 

 

Rata abandonului a înregistrat în anul şcolar 2020/2021 următoarele valori: 1,7% în 

învăţământul liceal şi profesional, 1,3% în învăţământul primar, respectiv 1% în 

învăţământul gimnazial. 

 

Statistica relevă faptul că, în 2019 , resursele financiare necesare procesului de 

învăţământ, alocate pentru funcţionarea unităţilor/instituţiilor de învăţământ cuprinse în 

sistemul naţional de educaţie au fost asigurate în cea mai mare măsură (96,7%) din 

fonduri publice (de la bugetul de stat şi din bugetele locale), restul fiind din alte surse 

proprii unităţilor/instituţiilor de învăţământ, dar şi din veniturile gospodăriilor. Pe tipuri 

de cheltuieli ale instituţiilor publice şi private, ponderea majoritară în totalul cheltuielilor 

de educaţie a fost deţinută de cheltuielile curente (93,7%), diferenţa fiind reprezentată 

de cheltuielile de capital (6,3%).  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Stocul modern de spaţii industriale în România a ajuns la aproximativ 

6 milioane de metri pătraţi în primul semestru (raport) 

Stocul modern de spaţii industriale în România a ajuns la aproximativ 6 milioane de 

metri pătraţi în primul semestru, judeţele Cluj şi Timiş având cea mai mare rată de 

preînchiriere, conform raportului Romania Industrial Destinations, lansat de CBRE 

România.  

 

http://cbre.vo.llnwd.net/grgservices/secure/CBRE_Romania%20Industrial%20Destinations%202021.pdf?e=1655710235&h=a4eb0526559daedc84d18a2fe0d65708
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Potrivit unui comunicat al companiei, stocul modern de spaţii industriale din România în 

primul semestru al anului 2022 este de 5,9 milioane mp, cu aproximativ 0,5 milioane mp 

în construcţie şi 44% din suprafaţa în construcţie deja preînchiriată. 

 

"2022 este încă un an excelent pentru piaţa de spaţii industriale din România, având în 

vedere nivelul ridicat de suprafeţe preînchiriate în aproape toate regiunile ţării, cu un 

procent semnificativ de absorbţie mai ales în regiunile Vest şi Centru. Observăm că 

cererea crescută de spaţii industriale se menţine, cel puţin în aceste două regiuni, fiind o 

tendinţă reprezentativă a ultimilor ani. În Europa Centrală şi de Est, România este a treia 

ţară, după Polonia şi Cehia, din punct de vedere al stocului de spaţii industriale 

moderne. Este o poziţie avantajoasă pentru noi, fiindcă ne situează în prim planul 

dezvoltatorilor şi al chiriaşilor", explică Victor Răchită, Head of Industrial & Logistics la 

CBRE România. 

 

Cu un stoc de aproximativ 3 milioane mp, Bucureşti, Ilfov şi localităţile din proximitate 

reprezintă regiunea cu cel mai mare volum de dezvoltări noi, peste 181.000 mp fiind în 

prezent în fază de construcţie şi aproape 40% dintre această suprafaţă fiind deja 

preînchiriată. Capitala, cel mai mare hub industrial din ţară, are numeroase spaţii de 

calitate ridicată, circa 90% din stocul modern fiind de clasa A. De asemenea, în ceea ce 

priveşte clădirile relativ noi, 60% din suprafaţa totală a stocului a fost livrată între 2015 şi 

2022, după cum arată raportul CBRE România. 

 

Regiunea Vest/Nord-Vest este al doilea cel mai atractiv areal din România pentru noi 

dezvoltări, cu un stoc de 1,26 milioane mp, fiind cel mai mare hub logistic regional. Mai 

mult, 60% din suprafaţa în construcţie este preînchiriată, reprezentând cel mai mare 

procent din România. Cu 78% respectiv 70% din suprafaţă deja contractată, Cluj urmat 

de Timiş sunt judeţele lider, conform datelor CBRE. Cluj-Napoca şi Timişoara sunt cele 

mai atractive oraşe regionale de pe piaţa spaţiilor industriale, găzduind dezvoltatori şi 

chiriaşi de calibru internaţional. Fiind un centru logistic regional cu istoric, 89% din 

stocul modern din regiunea Vest/Nord-Vest este clasa A. 

 

Pe a treia poziţie în acest clasament, înregistrând un stoc de 920.800 mp şi 43% din 

suprafaţă preînchiriată, se situează regiunea Sud, Prahova fiind judeţul lider în ceea ce 

priveşte stocul modern (370.000 mp).  
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Cu peste 95% din stocul modern încadrat în clasa A, această regiune are numeroase 

puncte forte, cum ar fi disponibilitatea terenurilor pentru dezvoltare, forţa de muncă 

rentabilă şi infrastructură bună, precum şi conectivitate cu Capitala şi graniţele regionale 

de la sud şi est. Pe următoarele locuri se află regiunea Centrală, cu 636.000 mp, jumătate 

din suprafaţă fiind în judeţul Braşov, şi regiunea Est/Nord-Est cu aproape 117.000 mp, 

potrivit raportului CBRE, Romania Industrial Destinations. 

 

"Când ne uităm la dezvoltarea de spaţii industriale, este important de observat că 

focusul dezvoltatorilor este şi pe regiunile de est şi nord-est, nu doar pe Bucureşti şi 

vestul ţării, aşa cum eram obişnuiţi, tendinţă care va deveni şi mai vizibilă în următoarea 

perioadă. De asemenea, companiile chiriaşe au devenit mai selective în ceea ce priveşte 

spaţiul de care au nevoie, în timp ce dezvoltatorii îşi exprimă interesul pentru proiectele 

de tip built-to-suit şi built-to-own. Nu în ultimul rând, certificarea verde este unul dintre 

subiectele fierbinţi, care îi preocupă pe toţi în această perioadă. Atât dezvoltatorii, cât şi 

chiriaşii sunt din ce în ce mai interesaţi de spaţiile industriale şi proiectele viitoare care 

îndeplinesc cerinţele ESG", a sumarizat tendinţele pieţei Daniela Gavril, Head of 

Research, CBRE România. 

 

Companiile devin din ce în ce mai interesate de spaţiile industriale care sunt conforme 

cu indicatori şi procese ESG, în condiţiile în care 38% din stocul industrial modern al 

României a fost livrat înainte de 2013. Modernizarea spaţiilor a devenit o tendinţă 

printre proprietarii industriali care doresc să se menţină competitivi pe o piaţă acerbă. 

 

Ca răspuns la situaţia infrastructurii României, trendul terminalelor intermodale deservite 

de parcuri industriale şi logistice a apărut în acele zone în care infrastructura reprezintă 

o problemă şi poate determina întreruperi în lanţul de distribuţie. Noile hub-uri se află în 

diferite etape de dezvoltare în România, cum ar fi CTPark Oradea Cargo Terminal, 

dezvoltat şi recent lansat de CTP România în Oradea, terminalul feroviar aflat în 

construcţie de către ILD în Decea, judeţul Alba, şi terminalul intermodal dezvoltat în 

apropierea Portului Constanţa. Aceste proiecte vor deservi zone semnificative prin 

integrarea mai multor tipuri de transport, oferind alternative viabile la infrastructura 

subdezvoltată din ţară şi creşterea capacităţii de distribuţie a celor care le vor folosi.  

(Sursa: Agerpres)  
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• Ședința comună a parlamentarilor români și moldoveni: Suntem ferm 

convinşi că parcursul european şi integrarea în UE constituie unica 

soluţie viabilă pentru viitorul Republicii Moldova 

Preşedintele Parlamentului Republicii Moldova, Igor Grosu, a declarat, sâmbătă, că 

parcursul european şi integrarea în UE constituie unica soluţie viabilă pentru viitorul ţării 

sale.”Suntem ferm convinşi că parcursul european şi integrarea în UE constituie unica 

soluţie viabilă pentru viitorul Republicii Moldova. Acest scop ne dictează acţiunile şi ne 

mobilizează să trecem peste provocări, dorinţa de a construi Europa aici în Moldova”, a 

spus Igor Grosu, în discursul susţinut la şedinţa comună a Parlamentelor României şi 

Republicii Moldova, care are loc la Chişinău. 

El a menţionat că, în contextul reuniunii de sâmbătă, va fi semnată o Declaraţie comună. 

„Pe lângă simbolismul acestui eveniment, îmi doresc ca această platformă să servească 

drept reper pentru ghidarea activităţilor Legislativului de la Chişinău în procesul de 

negociere şi aderare la UE. Ce punem noi în acte şi în legi să simtă cetăţenii în viaţa de zi 

cu zi, o viaţă mai bună, fericită, aici, acasă. Avem mult de lucru, însă ştiu că vom reuşi, 

fiindcă avem prieteni de nădejde şi astăzi ei sunt prezenţi alături de noi în această ţară”, 

a afirmat preşedintele Parlamentului Republicii Moldova, potrivit Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Preşedintele Klaus Iohannis participă luni la Summitul Iniţiativei celor 

Trei Mări şi la Forumul de Afaceri I3M de la Riga 

Preşedintele Klaus Iohannis participă luni la Summitul Iniţiativei celor Trei Mări (I3M) şi la 

Forumul de Afaceri I3M de la Riga, unde va fi analizat modul în care Iniţiativa trebuie să 

se poziţioneze în actuala situaţie de securitate europeană, în special contribuţia pe care 

poate să o aibă, prin implementarea proiectelor strategice de interconectare, în 

domeniile transport, energie, digital, transmite News.ro. 

”Preşedintele României, Klaus Iohannis, va participa luni, 20 iunie 2022, la cea de-a 

şaptea ediţie a Summitului Iniţiativei celor Trei Mări (I3M) şi la cea de-a patra ediţie a 

Forumului de Afaceri I3M, organizate de Republica Letonia, la Riga.  
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Având în vedere noul context geopolitic marcat de războiul Federaţiei Ruse împotriva 

Ucrainei, liderii statelor participante vor analiza, în cadrul celor două reuniuni, modul în 

care Iniţiativa trebuie să se poziţioneze în actuala situaţie de securitate europeană, în 

special contribuţia pe care I3M poate să o aducă, prin implementarea proiectelor 

strategice de interconectare, în cele trei domenii de bază ale Iniţiativei: transport, 

energie, digital”, anunţă Administraţia Prezidenţială. 

În cadrul intervenţiei sale, Preşedintele Klaus Iohannis va reitera sprijinul pe care 

România îl acordă Ucrainei, atât în plan bilateral, cât şi la nivel multilateral. Preşedintele 

României va sublinia că ţara noastră va sprijini toate modalităţile prin care Iniţiativa 

poate ajuta Ucraina, în special prin intermediul proiectelor de interconectare la care 

această ţară ar putea participa, ca partener al Iniţiativei. Totodată, Preşedintele României 

va evidenţia importanţa acordării unui sprijin similar de către Iniţiativă Republicii 

Moldova şi Georgiei, ca state care, ca şi Ucraina, au vocaţia de a deveni membre ale 

Uniunii Europene. 

Preşedintele Klaus Iohannis va arăta că România va continua să urmărească consolidarea 

Iniţiativei şi a instrumentelor de care aceasta dispune, precum Forumul de Afaceri şi 

Fondul de Investiţii al I3M, care şi-au dovedit deja eficienţa. Totodată, Preşedintele 

României va sublinia că ţara noastră sprijină derularea activităţilor Iniţiativei în deplină 

sinergie cu agenda strategică a Uniunii Europene, precum şi în direcţia consolidării 

parteneriatului transatlantic. 

Preşedintele Klaus Iohannis va evidenţia, totodată, importanţa pentru România a 

iniţiativelor Rail2Sea şi Via Carpathia, a căror implementare va îmbunătăţi mobilitatea 

militară şi rezilienţa în domeniul infrastructurii din regiune, care se dovedesc esenţiale în 

actualul mediu de securitate european. 

România a găzduit în 2018, la Bucureşti, al treilea Summit al Iniţiativei, ocazie cu care au 

fost adoptate decizii esenţiale pentru viitorul acesteia, precum: lista de proiecte 

prioritare majore de interconectare în domeniile transportului, energiei şi digital; 

organizarea primului Forum de Afaceri al Iniţiativei celor Trei Mări (cu peste 600 de 

oficiali şi reprezentanţi ai mediului de afaceri din statele participante la Iniţiativă şi din 

alte state membre UE, din SUA, Balcanii de Vest şi Parteneriatul Estic, precum şi 

reprezentanţi ai Uniunii Europene şi ai instituţiilor financiare europene şi internaţionale);  
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lansarea reţelei Camerelor de Comerţ a I3M (prin semnarea Declaraţiei comune de 

înfiinţare a acestei reţele de către 7 Camere de Comerţ din cele 12 state participante); 

iniţierea procedurii de lansare a Fondului de Investiţii al Iniţiativei celor Trei Mări (prin 

semnarea Scrisorii de Intenţie privind Fondul de Investiţii al I3M de către 6 instituţii de 

profil din cele 12 state participante). 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Ciucă: România a dat dovadă de solidaritate faţă de refugiaţii 

ucraineni şi va continua să le asigure condiţii pentru integrare 

România a dat dovadă de solidaritate faţă de refugiaţii ucraineni şi va continua să le 

asigure condiţii pentru integrarea socială şi economică în ţara noastră, a afirmat prim-

ministrul Nicolae Ciucă, luni, într-un mesaj transmis cu prilejul Zilei Mondiale a 

Refugiatului. 

"Ziua de 20 iunie este consacrată în fiecare an conştientizării dramelor prin care trec zeci 

de milioane de oameni din lume, strămutaţi sau nevoiţi să-şi părăsească ţările de origine 

din cauza războaielor sau persecutaţi din motive etnice, politice sau de altă natură. Este 

regretabil că numărul persoanelor aflate în astfel de situaţii a crescut constant în ultimul 

deceniu, iar acum vedem din nou cum acest fenomen este amplificat de agresiunea rusă 

în Ucraina. În cele aproape patru luni de când a fost declanşat acest conflict, România 

alături de alte ţări din regiune şi din întreaga Europă şi-au deschis graniţele pentru 

refugiaţii din Ucraina, dând dovadă de solidaritate faţă de aceşti oameni, ale căror vieţi 

au fost complet date peste cap de război", afirmă Nicolae Ciucă. 

Premierul reaminteşte că peste un milion de ucraineni au venit în ţara noastră pentru a 

se refugia din calea pericolelor, iar dintre aceştia, peste 80 de mii au ales protecţia şi 

siguranţa oferite de România. 

"În marea lor majoritate femei, copii, bătrâni sau bolnavi au plecat de la casele lor sub 

ameninţarea bombardamentelor şi asalturilor sângeroase care au distrus localităţi întregi 

din Ucraina. În faţa acestei drame, românii au dovedit cu prisosinţă că sunt sensibili la 

suferinţele celor care ne cer ajutorul şi le mulţumesc încă o dată tuturor celor care s-au 

alăturat eforturilor guvernamentale de sprijin pentru refugiaţii din Ucraina, 

împreună cu instituţiile europene şi internaţionale.  
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Acestor oameni, pentru care viaţa a devenit o adevărată fugă contracronometru din 

calea războiului, vom continua să le asigurăm condiţii pentru integrarea socială şi 

economică în România", punctează Ciucă. 

Şeful Executivului le transmite, în finalul mesajului său, tuturor celor aflaţi în situaţia de a 

fi refugiat "o viaţă cât mai curând liniştită şi pace!". 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Miniştrii de externe din UE încearcă să găsească o soluţie pentru 

transportarea cerealelor blocate în silozurile ucrainene 

Miniştrii de externe din statele membre ale Uniunii Europene discuta luni, la Luxemburg, 

despre modalităţi de a scoate din Ucraina milioane de tone de cereale blocate din cauza 

blocadei impuse de Rusia porturilor la Marea Neagră, informează Reuters. 

Ucraina este unul dintre cei mai importanţi furnizori de grâu la nivel global. În prezent, 

peste 20 de milioane de tone sunt blocate în silozuri ca urmare a invaziei ruse. 

Moscova neagă orice responsabilitatea pentru criza alimentară provocată şi dă vina pe 

sancţiunile occidentale pentru penuria care a dus la o creştere a preţurilor la alimente la 

nivel mondial şi pentru avertismentele ONU privind spectrul foametei în ţările mai 

sărace, care se bazează foarte mult pe cereale importate. 

UE sprijină eforturile ONU de a negocia un acord de reluare a exporturilor maritime ale 

Ucrainei în schimbul facilitării exporturilor ruseşti de alimente şi îngrăşăminte, dar pentru 

asta ar fi nevoie de acordul Moscovei. 

Turcia are relaţii bune atât cu Kievul, cât şi cu Moscova, şi a declarat că este pregătită să 

îşi asume un rol în cadrul unui mecanism de observare cu sediul la Istanbul, în cazul 

convenirii unui acord. 

Nu este însă clar dacă UE s-ar implica în securizarea militară a unui astfel de acord."Dacă 

va fi nevoie în viitor de escortarea acestor nave comerciale, aceasta este un semn de 

întrebare şi nu cred că suntem încă acolo", a spus un oficial al UE. 
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Între timp, discuţiile între statele membre UE cu privire la un nou pachet de sancţiuni 

împotriva Rusiei continuă, potrivit oficialului UE, care a semnalat că nu este iminentă 

adoptarea de noi măsuri.  

Sancţiunile adoptate sunt deja extinse şi nu există prea mult spaţiu de negociere pentru 

un acord care să impună sancţiuni exporturilor de gaz rusesc către UE, a spus oficialul. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Cărbunele – marea revenire. Țări din toată Europa repornesc 

centralele pe cărbune și redeschid minele de lignit pentru a înlocui 

gazul rusesc 

Planurile Europei de a renunța treptat la cărbune către un viitor al energiei sustenabile 

au fost date complet peste cap de criza energiei produsă de invazia rusească în Ucraina. 

Ca modalitate de a sancționa Moscova și de a-i tăia sursele de finanțare a războiului, 

țările europene s-au angajat să renunțe treptat la gazul și petrolul rusesc, cea mai mare 

„vacă de muls” a Rusiei. Însă cu depozitele de gaze încă departe de a fi pline, cu 

infrastructură de gaz natural lichefiat încă incipientă și energie regenerabilă încă 

insuficientă pentru nevoile sale, Europa se confruntă cu perspectiva unei ierni dificile, în 

acest an. 

De când țările europene au impus sancțiuni pentru a pedepsi Moscova în urma invaziei 

Ucrainei de către Rusia în februarie, Rusia a răspuns întrerupând aprovizionarea cu gaze 

către mai multe țări europene. Săptămâna trecută, gigantul energetic rus Gazprom a 

redus și fluxurile prin conducta Nord Stream, o legătură submarină importantă care 

transportă gaze direct în Germania. Gazprom a dat vina pe problemele de întreținere, 

dar liderii europeni au numit această mișcare o tactică politică a președintelui Vladimir 

Putin. Gazprom nu a folosit rute alternative pentru a compensa deficitul de 

aprovizionare prin gazoductul Nord Stream 

Prețurile gazelor europene au explodat săptămâna trecută, în urma mișcării Rusiei, și se 

apropie deja de niveluri record.  
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Creșterea prețurilor la energie alimentează inflația și o criză a costului vieții în întreaga 

Europă, pe care băncile centrale se străduiesc să le abordeze fără a duce economia UE în 

recesiune. 

În acest context, cărbunele, tratat mult timp ca un combustibil „murdar” în Europa, 

revine în ciuda eforturilor guvernelor pentru utilizarea sporită a energiei curate. 

Cărbunele ajută acum continentul să-și salveze alimentarea cu energie și să facă față 

creșterii dramatice a prețurilor la gaze naturale cauzate de război. 

Electricitatea generată de cărbune în Uniunea Europeană a crescut cu 19% în al patrulea 

trimestru al anului 2021 față de un an mai devreme, mai rapid decât orice altă sursă de 

energie, pe măsură ce tensiunea a crescut între Rusia și Ucraina și înaintea invaziei de la 

sfârșitul lunii februarie. 

Centralele din Europa au ars cu 51% mai mult cărbune pentru energie electrică în prima 

săptămână a lunii martie, comparativ cu un an mai devreme, din cauza prețului ridicat al 

gazelor naturale și a dependenței de gazul natural rusesc, scria Bloomberg, citând date 

de la Fraunhofer ISE. 

Germania pornește centralele pe cărbune, pentru a conserva gazul 

Germania va reporni centralele pe cărbune pentru a conserva gazul natural, a anunțat 

duminică ministrul economiei al țării, pe fondul îngrijorărilor legate de o penurie de 

aprovizionare, potrivit Deutsche Welle. 

Mișcarea face parte dintr-o serie de măsuri anunțate de Germania, inclusiv noi 

stimulente pentru companii pentru a arde mai puține gaze naturale. 

„Situația este gravă”, a declarat duminică Robert Habeck, ministrul economiei din 

Germania, care a detaliat pașii care urmează să fie luați pentru a ca Germania să se 

asigure că mai mult gaz este disponibil pentru a fi redirecționat în depozite, astfel încât 

țara să aibă suficient pentru a trece peste iarnă. Printre pași se numără readucerea la 

viață a centralelor electrice pe cărbune, care au fost anterior oprite pentru a reduce 

emisiile de carbon. 

Habeck a spus că Berlinul lucrează la o nouă lege care să repornească temporar până la 

10 gigawați de centrale electrice pe cărbune timp de până la doi ani, ceea ce ar crește 

dependența Germaniei de cărbune pentru generarea de electricitate cu până la 
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o treime. Capacitatea de 10 Gw de cărbune care va fi repusă în rețea reprezintă însă 

puțin sub 5% din capacitatea totală de producție a Germaniei. 

„Este trist, dar este pur și simplu necesar în această situație să reducem consumul de 

gaz”, a spus Habeck, membru al partidului ecologist al Verzilor. „Stocurile de gaze 

trebuie să fie pline până la iarnă. Aceasta este prioritatea noastră principală”, a precizat 

el. 

Planul este în contradicție cu politica climatică a Germaniei, care își propune să elimine 

treptat cărbunele până în 2030, deoarece emite mult mai mult carbon decât gazul. 

Germania s-a bazat timp de zeci de ani pe importurile de energie din Rusia. Anul trecut, 

importurile rusești au reprezentat 55% din aprovizionarea cu gaze naturale a țării. Dar 

după invazia Ucrainei de către Moscova din 24 februarie, Berlinul a început să cumpere 

gaz din Norvegia, Statele Unite și Emiratele Arabe Unite, reducându-și achizițiile din 

Rusia cu aproximativ 20%. 

Guvernul german a insistat totuși că gazul rusesc va fi necesar pentru a se asigura că 

stocurile sunt cel puțin 90% pline până în noiembrie – în conformitate cu legea adoptată 

la începutul acestui an pentru a asigura o aprovizionare suficientă cu gaz natural, care 

este utilizat în mare parte pentru încălzire și producție. O treime din locuințele 

Germaniei sunt încălzite cu gaz natural, în timp ce acesta este folosit pentru doar 

aproximativ 15% din toată generarea de energie electrică. 

O lege care permite reîntoarcerea utilizării cărbunelui în generarea de energie este de 

așteptat să treacă luna viitoare. Până la sfârșitul verii, ar trebui să existe un model care să 

permită companiilor să scoată la licitație gaz, ca parte a eforturilor de a încuraja sectorul 

industrial al Germaniei să-și reducă dependența de combustibil. 

Săptămâna trecută, Federația Industriei Germane a declarat că companiile deja trec la 

cărbune, ca parte a eforturilor de a disponibiliza mai mult gaz natural pentru stocare. 

Mulți au căutat, de asemenea, surse alternative de energie mai durabile, a spus acesta, 

subliniind în același timp că astfel de tranziții necesită timp. 

Guvernul german a cerut recent cetățenilor să-și reducă consumul de energie, având în 

vedere situația tensionată a aprovizionării. 
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Austria transformă centralele pe gaz în centrale pe cărbune 

Guvernul Austriei a convenit duminică cu compania Verbund să transforme o centrală 

electrică de rezervă, pe gaz, astfel încât să poată produce energie electrică cu cărbune, 

în cazul în care aprovizionarea cu gaz restricționată din Rusia ar duce la o urgență 

energetică, scrie Reuters. 

Decizia, luată de un „mic cabinet de criză” condus de cancelarul Karl Nehammer, a venit 

după ce Germania a anunțat măsuri pentru a aborda livrările reduse de gaz rusești, 

inclusiv creșterea dependenței de centralele electrice pe cărbune. 

Biroul lui Nehammer a declarat că compania de utilități Verbund, deținută majoritar de 

stat, a fost de acord să transforme centrala electrică Mellach din regiunea de sud a 

Stiriei, care a fost închisă, dar menținută în stand-by, pentru a putea utiliza cărbune. 

Aceasta era ultima centrală electrică pe cărbune din Austria înainte de a fi transformată 

într-o centrală pe gaz pentru a fi utilizată atunci când este necesar. 

Austria primește 80% din gazul său din Rusia și, de la războiul din Ucraina, se chinuie să 

găsească furnizori alternativi. 

Mine de cărbune din Grecia, repornite 

La cea mai mare mină de cărbune din Grecia, exploziile controlate și vuietul 

excavatoarelor uriașe care scot roca au devenit din nou obișnuite. Producția de cărbune 

a crescut, în apropierea orașului Kozani, din nordul Greciei, deoarece războiul din 

Ucraina a forțat multe națiuni europene să-și regândească aprovizionarea cu energie, 

scrie AP. 

Criza a surprins Grecia într-un moment dificil al propriei sale tranziții energetice. 

Timp de zeci de ani, țara s-a bazat pe exploatarea internă a lignitului, un tip de cărbune 

de calitate scăzută și cu emisii ridicate. Însă recent Grecia a accelerat planurile de a 

închide centralele mai vechi, promițând ca sursele regenerabile de energie să fie 

principala sursă de energie până în 2030. În prezent, sursele regenerabile reprezintă 

aproximativ o treime din mixul energetic al țării. 
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Un parc solar recent finalizat, unul dintre cele mai mari din Europa, se află la doar o 

jumătate de oră de mers cu mașina de cea mai mare mină de lignit deschisă a țării, în 

apropiere de orașul nordic Kozani. 

La inaugurarea noii instalații solare, prim-ministrul Greciei, Kyriakos Mitsotakis, a anunțat 

o creștere cu 50% a producției de lignit până în 2024 pentru a constitui rezerve. Planurile 

de a retrage mai multe centrale electrice pe cărbune au fost întrerupte. 

„Nu numai Grecia, ci toate țările europene fac modificări minore la programele lor de 

tranziție energetică cu măsuri pe termen scurt – și subliniez pe termen scurt –”, a spus 

Mitsotakis la evenimentul din 6 aprilie. 

Directorul minei Kozani, Antonis Nikou, consideră sfârșitul erei cărbunelui a Greciei ca 

fiind inevitabil, o credință împărtășită și de restul UE și de mulți experți, care susțin că 

scurta revenire a cărbunelui va servi doar ca mijloc de protecție, în timp ce țările 

intensifică sursele regenerabile și își actualizează rețelele electrice. 

„Este de înțeles să încerci să te simți în siguranță, în ceea ce privește iarna viitoare, este 

de înțeles, dar acesta este un aranjament pe termen foarte scurt”, a declarat Elif 

Gunduzyeli, coordonator senior în domeniul politicii energetice la Climate Action 

Network Europe. 

Polonia, lider 

Schimbarea către cărbune este cea mai vizibilă în Polonia, care generează aproximativ 

70% din electricitate din cărbune. Planul oficial este de a pune capăt utilizării cărbunelui 

până în 2049, cu doar un an înainte ca întreaga UE să devină neutră din punct de vedere 

climatic. 

Acum, chiar și acea țintă îndepărtată este pusă sub semnul întrebării. 

„Vrem ca energia din cărbune să funcționeze în Polonia într-o perspectivă mult mai 

lungă decât până în 2049”, a declarat în aprilie viceprim-ministrul Jacek Sasin. 

Guvernul revizuiește strategia energetică a țării – care urmărește să stimuleze energia 

regenerabilă, dar include și avertismentul: „Utilizarea zăcămintelor interne de cărbune 

poate fi crescută periodic în cazul unei amenințări la adresa securității energetice a 

statului”.  
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Cehia amână încheierea exploatării 

În Cehia, planul era ca țara să pună capăt exploatării cărbunelui până în 2033, dar acum 

guvernul spune că, având în vedere situația, trebuie „să țină cont de toate avantajele și 

dezavantajele” în acest sens. 

Două dintre centralele pe cărbune ale țării ar fi trebuit să treacă la gaz anul viitor, dar 

acest calendar este acum în discuție, a declarat Martin Hájek, directorul Asociației Cehe 

pentru Termoficare. Cărbunele generează 46% din puterea țării. 

Praga a decis, de asemenea, să amâne cu doi ani interzicerea centralelor vechi pe 

cărbune. 

Ministrul român al Mediului: România va trebui să repornească temporar centralele 

termice pe cărbune 

România va trebui să repornească, în regim de forţă majoră şi cu caracter temporar, şi 

centralele termice pe bază de cărbun. Este o soluție pentru dobândirea independenţei 

energetic într-un termen cât mai scurt, spunea, în aprilie, ministrul Mediului, Tanczos 

Barna. 

„Dincolo de distrugerile provocate de război, Europa se află şi într-o criză energetică. 

Toate statele europene caută soluţii pentru reducerea dependenţei la importurile de 

gaze şi ţiţei din Rusia. În acest context Romania va trebui să facă paşi concreţi, raţionali 

în direcţia asigurării independenţei energetice. Identificăm soluţii ca toate capacităţile de 

producţie să fie finalizate în regim de urgenţă. Anul acesta trebuie puse în funcţiune 

toate instalaţiile care sunt aproape de finalizare. Majoritatea acestora sunt soluţii bazate 

pe surse de energie regenerabilă”, a scris ministrul, pe Facebook, la doar câteva zile de la 

invazia Rusiei în Ucraina. 

„Totuşi, în regim de forţă majoră şi cu caracter temporar, va trebui să repornim şi 

centralele termice pe bază de cărbune. Această soluţie ţinteşte dobândirea 

independenţei într-un termen cât mai scurt, doar până când se vor pune în funcţiune şi 

îşi vor dovedi sustenabilitatea sistemele din surse regenerabile”, a adugat el. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Alegeri Franța: Tabăra Macron se teme de o „paralizie totală” și 

evocă dizolvarea Adunării Naționale într-un an 

Unele voci din tabăra lui Emmanuel Macron cred că președintele nu mai are acum decât 

o singură opțiune: „Dizolvarea Adunării Naționale într-un an”, în fața unui parlament 

„inutil și neguvernabil”, comentează BFM TV, după rezultatul alegerilor parlamentare 

care au avut loc duminică în Franța. 

Potrivit declarației unui consilier guvernamental pentru Le Monde, „nici Nupes (stânga), 

nici noi nu suntem capabili să facem alianțe pentru a ajunge la 289 de voturi”, pragul 

pentru majoritatea absolută. 

Dizolvarea Adunării Naționale, prevăzută la articolul 12 din Constituție, ar putea fi 

folosită de Emmanuel Macron pentru a convoca noi alegeri cu scopul de a obține o 

majoritate absolută. 

Pentru macroniști, rezultatele celui de-al doilea tur al alegerilor legislative nu sunt de 

bun augur: cu 247 de deputați și o majoritate foarte relativă, guvernul nu are garanția că 

își va trece proiectele de lege în Adunarea Națională în următorii cinci ani. 

„Este departe de ceea ce am sperat” și va fi necesar „să depășim diviziunile”, a reacționat 

duminică Gabriel Attal, ministrul delegat pentru Conturi Publice. 

Dizolvarea Adunării Naționale este prevăzută la articolul 12 din Constituția Franței și ar 

conduce la convocarea de noi alegeri legislative „la cel puțin douăzeci de zile și cel mult 

patruzeci de zile de la dizolvare”. Aceasta poate fi pronunțată de președintele Republicii 

„după consultarea prim-ministrului și a președinților” Adunării Naționale și Senatului. 

Dar, potrivit interpretării pe care unii constituționaliști o dau articolului 12, nimic nu îl 

împiedică pe Emmanuel Macron, dacă ar dori, să dizolve Adunarea Națională în această 

săptămână. 

Potrivit constituționalistului Didier Maus, citat de BFM TV, nu este nevoie să așteptăm un 

an pentru a convoca noi alegeri. „Nimic nu interzice dizolvarea (după al doilea tur). Nu 

există o limită de timp”, a explicat el pentru CheckNews cu puțin timp înainte de a doua 

rundă a alegerilor. 
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Pe de altă parte, articolul 12 din Constituție prevede că „o nouă dizolvare nu poate fi 

efectuată în anul” următor unei dizolvări. 

Riscul pentru Emmanuel Macron de a convoca atât de repede noi alegeri este așadar 

foarte mare. „Dacă rezultatul (votului) va fi același, ar fi un regres politic teribil”, a 

declarat pentru Aïda Manouguian, doctor în drept public. 

Mai ales că unii membri ai republicanilor, care împreună cu UDI și aliații lor au 69 de 

deputați în Adunarea Națională, ar putea fi tentați să facă un acord cu Ensemble, tabăra 

lui Macron. Poziția lor va fi într-adevăr centrală, deoarece tabăra Macron va avea nevoie 

de voturi pentru a ajunge la o majoritate absolută. 

Primarul LR din Meaux, Jean-François Copé, a cerut duminică un „pact de guvernare” cu 

Emmanuel Macron, afirmând că „depinde de dreapta republicană să salveze țara”. Dar 

Christian Jacob, președintele partidului, a dat asigurări că LR va rămâne „în opoziție”, iar 

Eric Ciotti a sugerat că nu va fi „roata de rezervă a unui macronism eșuat”. 

Prin urmare, va fi nevoie de „multă imaginație” pentru a acționa în această „situație fără 

precedent”, a recunoscut ministrul Economiei, Bruno Le Maire, precizând că, în ciuda a 

tot ceea ce se întâmplă, Franța nu este neguvernabilă. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Londra. Mii de sindicaliști protestează față de creșterea prețurilor și 

deteriorarea nivelului de trai. Susțin că, în ultimii 14 ani, salariile au tot 

scăzut în mod real, pentru că nu au putut ține pasul cu inflația. 

Marșul a început de la Portland Place, de unde mulțimea s-a deplasat către Westmister, 

în Piața Parlamentului. “Congresul Sindicatelor” (TUC), care a organizat evenimentul, 

susține că un angajat a pierdut din 2008 și până acum aproape 20 de mii de lire sterline 

numai din faptul că salariile nu au ținut pasul cu inflația. 

Pe bannerele din mulțime puteau fi citite mesaje extrem de variate, de la revendicări 

sociale și până la cereri privind “oprirea finanțării războiului”, de la steaguri sovietice și 

până la cele ale Uniunii Europene pe care Marea Britanie a părăsit-o. 

(Sursa: biziday.ro)  


